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	 Bicsérd és Zók Községi Önkormány-
zatok Képviselőtestületei 2008. augusztus 
27-én és 28-án tartottak testületi ülést,	
amely	 testületi	 ülésen	 a	 következő	 napirendi	
pontok	 kerültek	 tárgyalásra:	 Beszámoló	 az	
önkormányzat	 2008.	 I.	 félévi	 gazdálkodásá-
ról.	 Tájékoztató	 a	 kistérségi	 közoktatási	 in-
tegrációról.	 „Bursa	 Hungarica”	 Felsőoktatási	
Ösztöndíj-	 pályázathoz	 történő	 csatlakozás.	
Egyebekben	 –	 Beszámoló	 az	 elmúlt	 időszak	
fontosabb	 eseményeiről,	 pályázatáról	 és	 be-
ruházásairól,	 valamint	 tájékoztató	 a	 Bicsérd-
Zók	Szüreti	Felvonulás	és	az	Őszi	Betakarítás	
Ünnepe	rendezvényről.	

A	 Körjegyzőség	 és	 az	 Önkormányzat	 költ-
ségvetésének	I.	félévi	teljesítése	arányos	volt.	A	
Körjegyzőségnél	 is	 a	kiadás	és	bevétel	 a	költ-
ségvetéshez	 képest	 52%-os	 teljesítést	 mutat.	
Az	 eredeti	 előirányzatot	 befolyásolta	 a	 nép-
szavazás	 lebonyolítására	 átvett	 pénzeszköz.	
Az	Önkormányzat	teljesítése	is	(60%)	arányos	
az	éves	költségvetéshez	képest.	A	beruházásra	
betervezett	összeg	teljesülésének	nagyobb	há-
nyada	 a	 II.	 félévben	 realizálódik,	 hiszen	 ak-
kor	fejeződnek	be	a	megkezdett	beruházások.	
A	kiadási	oldalon	a	közhasznú	munkavégzés-
nél	található	nagyobb	teljesítés,	mivel	ez	az	a	
feladat,	 amit	 év	 elején	 nem	 tudunk	 biztosra	
tervezni,	hiszen	nem	lehet	tudni,	hogy	a	mun-
kaügyi	 központoknak	mennyi	 lesz	 a	 keretük.	
Ez	a	kiadás	ezért	mindig	a	tárgyévben	realizá-
lódik.	A	többi	kiadás	arányos,	illetve	az	isko-
lánál	van	nagyobb	teljesítés,	de	ez	is	arányos,	
hiszen	júniusig	hat	hónap	van	és	szeptember-
től	viszont	már	csak	négy	hónap	lesz	az	iskola	
működésében	a	tárgyévre	vonatkozóan.	Fenti-
ek	 alapján	 Zók	 képviselőtestülete	 az	 Önkor-
mányzat	 I.	 féléves	 pénzügyi	 teljesítését	 a	 be-
vételek	tekintetében	19.162,-eFt-ban,	a	kiadá-
sokat	 19.062,-eFt-ban,	 kezdő	 pénzkészletét	
2.068-eFt-ban	 és	 záró	 pénzkészletét	 2.168,-
eFt-ban	–	 a	Körjegyzőség	 I.	 féléves	 pénzügyi	
teljesítését	 a	 bevételek	 tekintetében	 14.161,-
eFt-ban,	 a	 kiadásokat	14.011,-eFt-ban,	 kezdő	
pénzkészletét	156-eFt-ban	és	záró	pénzkészle-
tét		306,-eFt-ban	állapította	meg.	

Bicsérd	Község	Önkormányzat	Képviselő-
testülete	az	önkormányzat	I.	féléves	pénzügyi	
teljesítését	a	bevételek	tekintetében	103.905,-
eFt-ban,	 a	 kiadásokat	 115.365,-eFt-ban,	 kez-
dő	pénzkészletét	16.178-eFt-ban	és	záró	pénz-
készletét	 4.718,-eFt-ban	 –	 a	 Körjegyzőség	 I.	
féléves	pénzügyi	teljesítését	a	bevételek	tekin-
tetében	14.161,-eFt-ban,	a	kiadásokat	14.011,-
eFt-ban,	 kezdő	 pénzkészletét	 156-eFt-ban	 és	
záró	 pénzkészletét	 	 306,-eFt-ban	 állapította	
meg.

 A második napirendi pont	 keretében	
az	 oktatási	 integrációról	 kaptak	 tájékoztatást	
a	 képviselők.	 Elkészült	 a	 2008.	 július	 01-jén	
megalakult	 integrált	 kistérségi	 közoktatási	
intézmény	 alapító	 okirat	 tervezete,	 melyet	 a	
Kistérségi	Társulási	Tanács	elfogadott.	

	 Az	 alapító	 okiratban	 valamennyi	 intéz-
mény	 alapító	 okiratának	 tartalmát	 sikerült	

„összegyúrni”,	tehát	a	bicsérdi	általános	isko-
lában	is	megmaradt	például	az	ÖKO	iskola	és	
a	 művészeti	 oktatás	 is.	 Elkészült	 és	 aláírásra	
került	 az	 a	 Megállapodás,	 ami	 egyrészt	 fon-
tos	 f inanszírozási	 kérdéseket	 rögzít	 2008.	 II.	
félévre,	másrészt	amit	a	Kincstárhoz	is	be	kell	
majd	nyújtani	a	július	31-ig	esedékes	normatí-
va	igényléshez.	Az	intézményi	költségvetések-
ből	összeállításra	kerül	a	Kistérségi	SZONEK	
költségvetése:	az	önkormányzati	normatíva,	az	
önkormányzati	saját	forrás	településenként,	az	
intézményi	létszám	(engedélyezett	státuszok);	
nagyon	 fontos,	 hogy	 kiderüljenek	 ezekből	 a	
dokumentumokból,	és	természetesen	a	kiadás	
oldalon	a	kiemelt	előirányzatok	úgyszintén.	

A	2008.	 július	1-je	utáni	 időszakot	terhelő	
dologi	kiadásokkal	kapcsolatos	számlákat	már	
a	Gazdasági	Szervezet	egyenlítette	ki.	

Ami	 fontos	 volt	 a	 tagintézményeknél	
(Szentlőrincre	 ez	 nem	 vonatkozott):	 az	 elfo-
gadott	 határozati	 javaslatban	 szerepelt	 a	 ma-
gasabb	 vezetői	 megbízás	 visszavonására	 való	
utalás.	Ezt	az	igazgatók	esetében	a	munkálta-
tó	jogkört	gyakorlónak	(Képviselőtestület,	 il-
letve	polgármester)	a	kinevezés	módosításával	
meg	kellett	tenni.	(magasabb	vezetői	megbízás	
visszavonása,	a	munkakör	marad)	

A	 helyettesek	 esetében	 az	 igazgató	 tette	
meg	 a	 vezetői	 megbízás	 visszavonásával.	 	 A	
SZONEK	 főigazgatója	 ,	 Heller	 Alajosné	 ezt	
követően	kinevezte	a	tagintézményvezetőket.	

A	 Társulási	 Megállapodásba	 bekerült	 az	
egyetértési	 jog	 a	 tagintézményvezető	 kineve-
zésénél,	a	„Többi”	község	határozati	 javaslata	
egy	ponton	változott:	pontosításra	került	a	lét-
rejövő	Intézményi	Bizottság	státusza,	hogy	ez	
nem	önkormányzati,	hanem	kistérségi	bizott-
ság	lesz,	vagyis	a	2004.	évi	107.	tv.	alapján	jön	
létre,	 tagjai	 -	 a	 képviselőtestületekből	 -	 csak	
a	 polgármesterek	 lehetnek.	 Az új név 2008. 
július 01-jétől a következő:	 Szentlőrinci	
Kistérségi	 Oktatási	 Nevelési	 Központ	 Bicsér-
di	 Általános	 Iskola	 és	 Óvoda	 Tagintézménye	
–	7671	Bicsérd,	Rózsa	F.u.16/B.(iskola),	vagy	
7671	Bicsérd,	Rózsa	F.u.29.(óvoda).	 	

	 A harmadik napirendi pont	 keretében	
mindkét	 képviselő-testület	 úgy	 határozott,	
hogy	 csatlakozik	 a	 Bursa	 Hungarica	 Felső-
oktatási	 Önkormányzati	 Ösztöndíjpályázat	
2009-es	fordulójához.	A	pályázati	kiírás	2008.	
október	 elején	 kerül	 kiírásra,	 a	 pályázati	 for-
manyomtatványok	 beszerezhetőek	 a	 Hivatal-
ban.				

Utolsó	naprendi	pontban	a	 testületek	 tájé-
koztatót	 kaptak	 az	 elmúlt	 időszak	 fontosabb	
eseményeiről,	 pályázatokról,	 beruházásokról,	
valamint	 beszámolót	 a	 VIII.	 Burgonyafeszti-
válról	 és	 a	 2008.	 szeptember	 20-án	 megren-
dezésre	kerülő	Bicsérd	Zóki	Szüret	és	Betaka-
rítás	 Ünnepe	 rendezvényről.	 Ennek	 keretein	
belül	Bicsérd	köztere	újabb	 szoborral	 bővült,	
illetve	 elkészült	 a	 faluközpont	 toronyépü-
letében	helyet	kapó	Kiállító	és	Közösségi	Te-
rem,	 melyeknek	 ünnepélyes	 avatására,	 átadá-
sára	 a	 Mediterrán	 Ősz	 rendezvény	 keretein	
belül	 kerül	 sor	 délelőtt	 10	 órai	 kezdettel.	 A	
program	a	Regionális	Vidékfejlesztési	Konfe-
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renciával	 folytatódik,	 mivel	 fontosnak	 tart-
juk,	hogy	a	mezőgazdaságban	érdekeltek	kellő	
információkat	kapjanak	az	aktuális	kérdések-
ről.	Az	előadók	között	szerepel	Pásztohy	And-
rás	miniszteri	biztos,	Csefkó	Ferenc,	Márton	
György,	 Dr.	 Nyújtó	 Ferenc	 és	 Szarka	 Tibor.	
Az	 érdeklődők	 tájékoztatást	 kapnak	 többek	
között	 az	 Új	 Magyarország	 Vidékfejlesztési	
Programról,	 a	 leader	 közösségről	 és	 a	 SPS-
ről.	A	rendezvény	délután	a	hagyományoknak	
megfelelően	lovaskocsik	és	 lovasok	felvonulá-
sával	kezdődik,	akik	Bicsérd	és	Zók	községek	
utcáin	 vonulnak	 fel,	 majd	 a	 bicsérdi	 faluház	
udvarára	érkeznek.	

A	rendezvény	helyszínén	
•	Bioutca	 –	 Bicsérd	 és	 Zók	 környezetében	

termelt	 biominősítésű	 ételek	 és	 étrendkiegé-
szítők	bemutatása,	vására

•	Borutca	–	zóki,	velényi,	pécsbagotai,	pel-
lérdi,	kővágószőlősi	borok	bemutatója	és	kós-
tolója

•	Ételudvar	–	kínai,	vad,	hal	és	szárnyaséte-
lek	bográcsban	és	grillen,	biosajt	kóstoló,

•	Kirakodóvásár	–	kézművesek,	árusok	vár-
ja	az	érdeklődőket.

A	rendezvény	színpadán	15	:30-tól	néptánc,	
musical,	 pom-pom,	 hip-hop	 táncbemutatók	
láthatók.	

Az	 est	 sztárvendégei	 a	 Piás	 Nővérek	 és	 a	
Kozmix	 Együttes,	 melyet	 hajnalig	 tartó	 bál	
követ.

	
Bicsérd Község Önkormányzat Képvise-

lőtestülete	megtárgyalta a testületi ülés	4. 
napirendi pontjában	 	 azon	helyi	 vállalkozói	
bejelentést,	 amely	 szerint	 az	 Önkormányzat	
korlátozza,	 vagy	 tiltsa	 be	 a	 mozgóárusítást	 a	
településen.	 A	 kérelem	 szerint	 a	 mozgóáru-
sokkal	 szemben	a	helyi	 vállalkozók	ellehetet-
lenülnek,	mert	nem	mindig	tudják	felvenni	a	
versenyt	 a	 mozgóárusok	 alacsony	 árai	 ellen,	
és	 nagyobb	 anyagi	 terheik	 is	 jelentkeznek.	 A	
döntés	 előtt	 elkészült	 egy	 lakossági	 kérdőív,	
amelyet	 minden	 lakóházba	 (300	 db)	 –	 így	 a	
képviselőkhöz	is	eljuttattunk.	

A	lakosságot	az	alábbiakról	tájékoztattuk:
A	kereskedelemről	szóló	2005.	évi	CLXIV.	

törvény	 tiltja	 a	 kereskedelemben	 részt	 vevők	
gazdasági	 versenyének	 korlátozását,	 a	 jogsza-
bály	 a	 verseny	 szabadságát	 helyezi	 előtérbe.	
A	 mozgóárusokat	 ezen	 indokokra	 hivatkoz-
va	 nem	 lehet	 kitiltani	 a	 községből,	 valamint	
nem	 lehet	 köztük	 semmiféle	megkülönbözte-
tést,	 különféle	 engedményeket	 tenni.	 A	 jog-
szabályoknak	 megfelelve	 	 oly	 módon	 lehet	 a	
mozgóárusítást	 szabályozni,	 hogy	 a	 testület	
a	 közterületek	 használatáról	 szóló	 rendelet-
ében	 konkrét	 hrsz-ú	 területeket	 jelöl	 ki	 ezen	
tevékenység	 folytatására,	 	mivel	 a	közúton	és	
a	közút	közlekedésre	szolgáló	területén,	amely	
a	padka	is,	nem	lehet	kereskedni.	Miután	ezek	
általában	 állami	 közutak,	 a	 rendőrnek	 van	
joga	 intézkedni.	 A	 fenti	 szabályozás	 esetén	 a	
közterületek	alkalmankénti	használatáért	egy	
bizonyos	 összegű	 díjat	 tud	 beszedni	 az	 Ön-
kormányzat.	 Felvetésre	 került	 az	 a	 gondolat	
is,	 hogy	 a	 mozgóárusok	 hangjelzését	 is	 meg	

Hírek kellene	tiltani.	A	mozgóárusok	–	miután	nem	
mindig	 ugyanabban	 az	 időpontban	 vannak	 a	
településen	–	ezen	hangokkal	jelzik	azt,	hogy	
megérkeztek,	 itt	 vannak,	 és	 lehet	 tőlük	 vásá-
rolni.	

A	fentiek	alapján	kértük	a	Lakosságot,	hogy	
véleményével	segítse	a	képviselő-testület	mun-
káját,	hogy	 egy	 többségi	 akaratra	 épülő	dön-
tés	 születhessen.	 Az	 alábbi	 kérdőívet	 	 2008.	
augusztus	 15-ig	 	 164	 háztartásból	 juttatták	
vissza	 a	 Polgármesteri	 Hivatalba.	 Ezúton	 is	
köszönjük	 a	 lakosság	 aktív	 részvételét	 a	 véle-
ményformálásban.		

Kérdőív:

Egyetért-e Ön azzal, hogy az Önkormányzat 
– Bicsérden – csak adott hrsz-ú közterüle-
teken engedje meg a mozgóárusítást, amely 
alapján módosítja a helyi rendeletét. 

□	Igen,	egyetértek	és	vállalom,	hogy	a		 	
	 szolgáltatást	az	Önkormányzat	rendelet	
	 ében	meghatározott	hrsz-ú	közterületen		
	 veszem	igénybe.		

	 Eredmény:	24	db	háztartás

□	Nem,	a	mozgóárusítást	adott	közterület	
	 re	nem	szükséges	korlátozni.		

	 Eredmény:	140	db	háztartás

Egyetért –e Ön azzal, hogy az Önkormány-
zat  korlátozza a mozgóárusok hang jelzését és 
ezzel kapcsolatban „zajrendeletet” alkosson a 
településen.

□	Igen,	egyetértek	azzal,	hogy	az	Ön	 	
	 kormányzat	rendeletben	szabályozza			
	 a	településen	felmerülő	zajforrásokat,		
	 amely	nyugalmunkat	zavarja.		

	 Eredmény:	30	db	háztartás

□	Nem,	a	mozgóárusok	hangjelzése		 	
	 nem	zavar.	

	 Eredmény:	134	db	háztartás

	 A	 fenti	 kérdésekre	 a	 lakosság,	 illetve	 la-
kóházak	 több	 mint	 fele	 válaszolt,	 amely	 vá-
laszok	 túlnyomó	 többsége	 –	 86%-ban nem 
korlátozná a mozgóárusítást és 82%-ban az 
általuk használt hangjelzést sem,	 mint	 za-
varó	zajhatást.	 	

	 A	 testület	 „5	 igen	 és	 3	 nem”	 arányban	
úgy	 határozott	 –	 f igyelembe	 véve	 a	 kisebb	
arányú	 lakossági	 véleményt	 is,	 hogy	 a	 követ-
kező	 ülésre	 a	 körjegyző	 készítsen	 el	 egy	 ren-
delet	tervezetet,	amely	részlegesen	korlátozná	
a	 hangjelzést:	 például	 hétvégén,	 temetéskor,	
rendezvények	esetén,	valamint	a	közterületek	
használatára	vonatkozó	rendeletét	is	–	jogsza-
bályban	történt	változás	miatt	–	felülvizsgálja	

az	Önkormányzat.	Ezt	követően	zárt	ülés	ke-
retében	 négy	 átmeneti-beiskolázási	 segélyről	
döntött	a	testület.	

Bicsérd,	2008.	szeptember	1.
	 	 	 	 	 	 	

  Magdó Szilárd

	 	 	 	 	 körjegyző

Bicsérd Zóki Szüret és Betakarítás Ünnepe
2008. szeptember 20.

2008.	 szeptember	 20-án	 Bicsérd	 és	 Zók	
községek	önkormányzatai	ismét	megrendezik	
a	Baranya	Megyei	Kulturális	és	Idegenforgal-
mi	Központ	által	koordinált	Baranya	Megyei	
Mediterrán	 Ősz	 programsorozat	 keretein	
belül,	 a	 Bicsérd	 Zóki	 Szüret	 és	 Betakarítás	
Ünnepe	 rendezvényt	 lovas	 felvonulással	 szí-
nesítve.

Bicsérd	 -	 és	Zók	községek	 évszázadok	óta	
fejlett	 agrárkultúrájukról	 voltak	 híresek.	 A	
települések	 fejlődését	 a	 múltban	 és	 jelenben	
is	 egyértelműen	 a	 mezőgazdasági	 művelés	
eredményessége	 segítette.	 Míg	 Zók	 község	
dombjai	 elsősorban	 jellegzetes,	 jó	 minőségű	
boraikról	híresek,	addig	Bicsérd	síkabb	terü-
lete	 a	 szántóföldi	 növények	 termesztésének	
hagyományaival	 büszkélkedhet.	 Ezért	 a	 két	
község	 összefogásával	 egy	 olyan	 rendezvény	
jöhetett	létre,	amely	az	őszi	betakarítás	teljes	
palettáját	 köszönti	 a	 két	 baranyai	 települé-
sen.

Bicsérd	 a	 folyamatos	 fejlesztés,	 fejlődés	
híve.	 Ennek	 keretein	 belül	 köztere	 újabb	
szoborral	 bővül,	 illetve	 elkészült	 a	 faluköz-
pont	 toronyépületében	 helyet	 kapó	 Kiállító	
és	 Közösségi	 Terem,	 melyeknek	 ünnepélyes	
avatására,	 átadására	 a	 Mediterrán	 Ősz	 ren-
dezvény	 keretein	 belül	 kerül	 sor	 délelőtt	 10	
órai	kezdettel.

A	 program	 a	 Regionális	 Vidékfejlesztési	
Konferenciával	 folytatódik.	 mivel	 fontosnak	
tartjuk,	 hogy	 a	 mezőgazdaságban	 érdekel-
tek	kellő	információkat	kapjanak	az	aktuális	
kérdésekről.	 Az	 előadók	 között	 szerepel	 Dr	
Forgács	 Barnabás	 szakállamtitkár,	 Csef kó	
Ferenc,	 Márton	 György,	 Dr.	 Nyújtó	 Ferenc	
és	Szarka	Tibor.	Az	érdeklődők	tájékoztatást	
kapnak	 többek	 között	 az	 Új	 Magyarország	
Vidékfejlesztési	 Programról,	 a	 leader	 közös-
ségről	és	a	SPS-ről.

A	 rendezvény	 részletes	 programját	 16.	 ol-
dalunkon	találhatják	meg	a	kedves	olvasók.
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A	 2007-es	 évet	 egy	 színvonalas	 falunappal	
zártuk	le,	melyet	Pécsett	az	adventi	időszakban	a	
Dóm múzeumban	is	bemutattunk.

Az év elején elkészült egy kiadvány Bicsérd-
ről, mely a Kultúra és Mezőgazdaság a Mecsek 
lábánál címet kapta.	Fő	 célkitűzésünk	volt	 egy	
csokorba	 szedni	 Bicsérd	 jellegzetességeit,	 és	 ös-
szegyűjteni	az	elmúlt	10	év	kulturális	eseményeit,	
eredményeinket.	A	munka	képmellékletekkel	tar-
kított,	így	képileg	is	magunk	előtt	látjuk	a	múltat	
és	a	jelent.

1848. március 15-e	alkalmából	az	általános	is-
kola	tanulói	rendeztek	műsort	a	tornacsarnokban,	
illetve	 az	 óvodások	 is	 megemlékeztek	 a	 nemzeti	
ünnepről,	 melyet	 a	 Kossuth	 szobor	 koszorúzása	
követett.	Az	egyházközösség	fáklyás	felvonulással	
emlékezett	meg	a	forradalomról.

A	 falu	 lakóinak	 saját	készítésű,	kedves	üdvöz-
lőkártyát	 küldtünk	 húsvétra,	 a	 hölgy	 tagoknak	
pedig	nőnapi	üdvözlőkártyát.

Március	17-én	rendeztük	meg	a	hagyományos	
húsvéti ünnepségünket,	melyen	a	helybeli	isko-
lások	és	óvodások	adták	elő	műsorukat.	Az	Alkot-
mány	 téren	 nyuszikat	 is	 simogathattak	 a	 kicsik	
és	nagyok,	valamint	tojáskereső versenyt	is	ren-
deztünk,	amelyen	megközelítőleg	30-40	gyermek	
vett	részt.

Áprilisban	 egy	 új	 programsorozatot	 indítot-
tunk	 útjára,	 mely	 a	 Tavaszi esték	 címet	 kapta.	
Fő	 célkitűzésünk	 volt,	 hogy	 a	 lágy	 tavaszi	 esték	
hangulatához	 illő	műsorral	kedveskedjünk	az	ér-
deklődő	közönségnek.	A	Tavaszi	esték	három	al-
kalommal	került	megrendezésre:	

Április 04.,	mely	a	Nőnap után, anyák napja 
előtt	 címet	kapta.	 Itt	 köszöntöttük	 településünk	
hölgy	tagjait,	nyugdíjasait	és	az	édesanyákat.	Ös-
szetett	műsort	alkottunk,	melyben	prózai	rész,	és	
zenés	 musical	 is	 helyet	 kapott.	 Településünkön	
bemutattuk	az	elkészült	magyar	rapszódia	elneve-
zésű	szoknyát	is,	melyet	a	pécsbagotaiak	mutattak	
be.	

Április 18.	volt	a	Tavaszi	esték	második	prog-
ramja,	amikor	is	Dr. Pandúr József művészettör-
ténész,	a	Bicsérdi	Nemzetközi	Művésztelep	oszlo-
pos	tagja	tartott	vetítéssel egybekötött előadást 
Rippl-Rónai József életéről és munkásságáról.

A	 záró	 előadást	 május 16-án	 tartottuk,	 ami-
kor	 is	 Mánfai György diaporáma vetítését	 te-
kinthette	meg	a	közönség.	A	művész	úr	tökéletes	
összhangot	teremtett	a	vetített	képek,	és	az	alatta	
szóló	 zene	 között.	 Mindhárom	 rendezvény	 láto-
gatottságát	pozitívnak	ítélem	meg.	Nagyon	sokan	
végigkísérték	mind	a	három	rendezvényt,	és	sokan	
gratuláltak	a	színvonalas	programokért.	

Május 30-án	tartotta	az	iskolai	szülői	munka-
közösség	 és	 a	 diákönkormányzat	 a	 gyereknapot	
az	iskolában,	melyhez	lufikat	és	csokikat	kaptunk	
egy	támogatónktól.

Június 11-én	avatták fel Királyegyháza első 
szobrát,	 mely	 a	 két	 település	 közötti	 kulturális	
együttműködés	 eredménye.	 Az	 avatáson	 az	 álta-
lános	 iskola	 énekkara	 is	 szerepelt	 Durovics	 Géza	
közreműködésével.

Június 13-án	 Bicsérd	 egyik	 állomása	 volt	 az	
immáron	ötödik	alkalommal	megrendezett	Öko-
portyának,	amikor	is	híres	személyiségek	érkeztek	
falunkban.	A	Horgásztó	melletti	játszótéren	felál-
lított	sátorban	biotermékek	kóstolója	volt.

Június 27-28-án került megrendezésre a 
VIII. Bicsérd-Zóki Burgonyafesztivál.	 A	 hos-
szú,	 gondos	 szervezés	 meghozta	 az	 eredményét.	
Színvonalas,	 látványos,	 szórakoztató	 programok	
várták	 az	 idelátogatókat.	 Zókon	 az	 aerobikosok	
napjával	 indult	 a	 rendezvény.	 Délután	 kulturális	
programok,	 hastáncbemutató,	 néptánc,	 musical	
és	 a	 helyi	 általános	 iskola	 kórusa	 szórakoztatta	 a	
vendégeket.	Az	 est	 sztár	 fellépői	Varga	Ferenc	 és	
Ballássy	Betti	voltak.	Mindkét	napot	tűzijáték	és	
bál	zárta.

Bicsérden	 délelőtt	 szakmai	 programok	 voltak	
a	 mezőgazdaság	 aktualitásairól,	 pályázati	 lehető-
ségekről,	 a	 leader	 közösségről	 és	 biotermékekről.	
A	 délutáni	 veterán	 autók	 felvonulása	 nagy	 sikert	
aratott.	A	színpadon	délután	kulturális	programok	
zajlottak:	 musical,	 társastánc,	 néptánc;	 felléptek	
a	 helyi	 iskola	 énekkarosai,	 a	 mazsorettesek.	 Este	
koncertet	 adott	 Josh	és	 Jutta,	valamint	Marió.	A	
jókedvről	Tajti	Mulató	gondoskodott.

Megítélésem	 szerint	 a	 programok	 érdekesek,	
jól	 megszervezettek	 voltak.	 A	 színpadon	 gördü-
lékenyen	mentek	 a	 fellépések,	 sikerült	 időcsúszás	
nélkül	 levezényelni	 a	 kulturális	 programokat.	 A	
rendezvényre	 számos	 látogató	 érkezett,	 délutánra	
a	sátor	és	Bicsérd	utcái	is	megteltek	érdeklődőkkel.	
Mindenkitől	pozitív	visszajelzéseket	kaptunk.

Június 25-től  július 02-ig  újságíró képzés 
zajlott Bicsérden,	melynek	eredményeként	meg-
született	egy	különkiadású	újság	a	Burgonyafesz-
tiválról.	A	képzésen	magam	is	résztvettem,	és	re-
mélem,	hogy	az	ott	szerzett	tapasztalatokat	fogom	
tudni	hasznosítani	a	munkám	során.

Jövőre vonatkozó tervek (2008)
Kulturális	szempontból	kiemelkedő	nap	szeptem-

ber	20-a.	
Ekkor	a	Mediterrán	Ősz	Bicsérd-Zóki	Szüret	és	Be-

takarítás	ünnepe	keretében	délelőtt	10	órakor	kerül	sor	
Vanyúr István szobrászművész II. Rákóczi Ferenc 
szobrának avatására.

Közreműködik	a	Királyegyházai	és	a	Bicsérdi	ének-
kar,	valamint	Dr.	Pandúr	József	művészettörténész.

Ezután,	10.45-kor	kezdődik	a	Kiállító	és	Közösségi	
Terem	ünnepélyes	átadása.	Itt	a	Bicsérdi	Nemzetközi	
Művésztelep	Egyesület	kiállítását	tekinthetik	meg	az	
érdeklődők.	

Az átadáson közreműködik:
	 Géger Melinda	művészettörténész
	 Lipics Zsolt	színművész
	 Kollár Anikó	–	fuvola
	 Völgyi Tamás	–	zongora
	 Bertók László	Kossuth	–	díjas	költő
A	Mediterrán	Ősz	program	további	eseménye-

it	újságunk	16.	oldalán	tekinthetik	meg	a	kedves	
olvasók.

Ősszel	folytatni	szeretném	a	tavasszal	elkezdett	
tavaszi	estéket,	őszi esték	címmel.	Ismét	komplex	
estékre	gondolok:	verses,	zenés	est,	vetítés	stb.

Egyhetes	művésztelep:	kiállítás	megnyitó,	ve-
títés,	rajzóra

Decemberben	nagyszabású	 falunap	 kulturális	
fellépőkkel

Szeptembertől	szavalószakkör	 indítása	az	 is-
kolában,	mely	rendszeresen	heti-	kétheti	pár	órás	
elfoglaltságot	 jelentene	 a	 gyerekeknek,	 akikkel	
színvonalas	 előadásokat	 szerveznénk	 a	 település	
lakóinak.

Továbbra	is	folyamatosan frissíteni a falu tv 
képállományát,	amikor	is	aktuális	képeket	készí-
tünk	településünkről,	és	mutatjuk	be	őket	

VöröS CSilla

kulturális	szervező

Településfejlesztés– pályázati
aktivitás

A	2008-as	évben	is	folytatjuk	a	korábbi	években	
is	már	sikeres	pályázati	 tevékenységet,	amit	teljes	
mértékben	a	falu	fejlesztésének	rendelünk	alá.	Ez	
egyrészt	azt	is	jelenti,	hogy	a	hazánkban	megszo-
kott	„Mindent	pályázzunk	meg,	és	csak	nyer	vala-
mi!”	elvtől	eltérően	csak	olyan	kiírásokat	célzunk	
meg,	amik	illeszkednek	a	település	hosszabb-rövi-
debb	távú	koncepcióihoz.	Egyedül	így	biztosítha-
tó,	hogy	az	elnyert	forrást	és	a	hozzá	szinte	minden	
alkalommal	 szükséges	 önerőt	 felelősen	 és	 a	 falu	
céljaival	összhangban	használjuk	fel.	

Pályázati tevékenységünk
Korábban nyertes, vagy már lebonyolítás 

alatt lévő pályázatok:
-	 Önkormányzati	Minisztérium	–	Falusi	kisis	

	 kolák	tárgyi	feltételeinek	javítása
o	11.900.000.-	támogatás	–	Tetőszigetelés	és		

	 nyílászáró	csere	az	iskolaépületen
-	 Dél-Dunántúli	Regionális	Fejlesztési
	 Tanács	–	TEKI
o	2.500.000.-	támogatás	–Település
	 fejlesztésre
-	 Agrármarketing	Centrum

2008 megtartott, 
és jövőbeni ren-
dezvényei, kultu-
rális eseményei

ÖNKORMÁNYZATI  HÍREK ÖNKORMÁNYZATI  HÍREK

o	3.000.000.-	támogatás	–	VIII.	Burgonya	
	 fesztivál

-	 ÁNTSZ	–	Parlagfűmentesítés
o	75.000.-	támogatás	–	Fűkasza	vásárlás	(Bi	

	 csérd	községért	Közalapítvány)
-	 Magyar	Nevelők	és	Tanárok	Egyesülete			

	 –	„Éljen	a	falusi	iskola!”
o	150.000.-	támogatás	–	Iskola	eszközeinek		

	 fejlesztésére
-	 Baranya	Megyei	Közoktatási	Közalapítvány
o	222.000.-	támogatás	–	Óvoda	eszközeinek		

	 fejlesztésére
o	163.000.-	támogatás	–	Iskola	eszközeinek		

	 fejlesztésére
-	 FVM	VKSZI	–	Falunapi	pályázáat
o	1.500.000.-	nem	pénzbeli	támogatás	–	Me	

	 diterrán	ősz	–	2008.
-	 Patrónus	program
o	1.600.000.-	éves	bérköltség	támogatás	–		

	 Kulturális	szervező	
-	 Diplomás	fiatalok	a	régió	fejlődéséért
o	1.800.000.-	éves	bérköltség	támogatás	–	Te	

	 lepülésmenedzser
-	 TÁMOP
o	1.400.000.-	éves	bérköltség	támogatás	–		

	 Pénzügyi	munkatárs
-	 Baranya	Megyei	Önkormányzat
o	100.000.-	Bicsérdi	Nemzetközi
	 Művésztelep	Egyesület
o	80.000.-	VIII.	Burgonyafesztivál
o	50.000.-	Virágos	Baranya	–	2007.

Beadott vagy beadásra váró pályázatok 
– még nincs eredménye

-	 FVM	IKSZT
o	25-35	millió	Ft	–	Integrált	Közösségi	és
	 Szolgáltató	Terek	Kialakítása	és	fejlesztése		

	 (Közösségi	Ház	funkcióbővítése)	–	beadás		
	 várhatóan	2008.	augusztus	31.

-	 DDOP	–	Integrált	kistérségi	közoktatásfej	
	 lesztés	–	II.	fejezet

o	70-90	millió	Ft	–	Bicsérdi	Általános	Iskola	
-	 Pályázat	beadója	Szentlőrinci	Kistérségi	Tár	

	 sulás	konzorciumi	vezetőként.	–	beadás	vár	
	 hatóan	2008.	ősz.

-		FVM	Faluképfejlesztés
o	50	millió	–	egységes	településkép,	közterü	

	 letek	rekonstrukciója,	burkolatcsere,
	 parkosítás,	köztéri	alkotások	elhelyezése		

	 –	beadás	várhatóan	2008.	év	vége.
-	 NCA	–	Civil	szervezetek	működési	támoga	

	 tása
o	450	000	Ft	Bicsérd	községért	Közalapítvány

A	 fentiek	 alapján	 is	 látszik,	 hogy	 az	 Önkor-
mányzat	 igyekszik	 tematikusan	 pályázni,	 ami	
olyan	tudatos	 fejlesztési	elképzelések	alapján	va-
lósulhat	csak	meg,	amik	már	több	éve	folyamato-
san	készültek,	 jelenlegi	állapotukban	már	 letisz-
tultak	és	megvalósításra	készek.

Ezek	 mellett	 természetesen	 folyamatosan	 je-
lennek	 meg	 olyan,	 előre	 nem	 jelzett	 kiírások,	
amik	a	község	aktuális	problémáira	jelenthetnek	
megoldást,	vagy	jól	illeszthetők	a	többi	nagyobb	
mérvű,	 előre	 tervezett	 fejlesztéshez.	 Természe-

2008.	június	27-28.

Bicsérd-	és	Zók	község	évszázadok	óta	fej-
lett	 agrárkultúrájáról	 volt	 híres.	 A	 Dél-Du-
nántúli	Régióban	 e	 térségben	 alakult	 ki	 egy	
burgonyatermelő	bázis,	amely	főleg	a	burgo-
nya	vetőmag,	valamint	a	burgonyafajták	szé-
leskörű	bemutatására	alkalmas.

A	 VIII.	 Burgonyafesztivál	 során	 kiemelt	
f igyelmet	 fordítottunk	 arra,	 hogy	 az	 agrár-
szakmai	 előadások	 és	 kiállítók	 mellett	 a	 vi-
déki	kultúra	és	hagyományőrzés	is	hangsúlyt	
kapjon.

Ma	 Nyugat-Európában	 az	 1	 főre	 eső	 fo-
gyasztás	 35-38%-át,	 mint	 feldolgozott,	
konyhakész	burgonyaterméket	forgalmazzák.	
Hazánkban	a	80-90-es	évek	között	az	élelmi-
szeripari	feldolgozás	elérte	a	8-10%-ot,	amely	
napjainkra	 sajnálatos	 módon	 3-4%-ra	 esett	
vissza.	 Ezért	 tűztük	 ki	 célul,	 hogy	 kiállítás	
és	 árusítás	 keretén	 belül	 az	 érdeklődők	 szé-
les	 körének	 bemutatását,	 a	 Magyarországon	
működő	 feldolgozó	 cégek	 kifejezetten	 hazai	
alapanyagokból	 történő	 burgonya-feldolgo-
zását,	a	termékek	széles	skáláját.

Az	 idén	 a	 burgonyatermesztés	 mellett	 a	
fesztivál	másik	témájául	a	térség	egyik	feljö-
vőben	 lévő	 lehetőségét,	a	biotermesztést	és	a	
bioenergiát	választottuk.	Előadóink	és	kiállí-
tóink	ennek	megfelelően	a	burgonyatermesz-
tés	mellett	a	bio	ágazatokból	is	képviseltették	
magukat	rendezvényünkön.

A	rendezvény	tematikájának	megfelelően	a	
következő	előadások	hangzottak	el:

Gráf	 József	 Földművelődésügyi	 és	 Vidék-
fejlesztési	Miniszter	megnyitó	beszédét	köve-
tően	 az	 EU	 és	 Magyarország	 kapcsolatáról,	
feladatokról	 és	 lehetőségekről	 beszélt	 a	 me-
zőgazdaság	 területén.	 Előadásában	 kiemelt	
szerepet	 kapott	 az	 ÚMVP	 támogatási	 rend-
szerének	megváltozott	logikája	és	a	most	be-

vezetett	 SPS	 támogatási	 rendszer	 gyakorlati	
lebonyolításának	részletes	bemutatása.

Gróf	László,	a	Mezőgazdasági	és	Vidékfej-
lesztési	 Hivatal	 Baranyai	 Kirendeltségének	
vezetője,	 aki	 részletesen	 bemutatta	 Baranya	
megye	 és	 a	 kistérség	 mezőgazdasági	 teljesít-
ményének	 hozzájárulását	 a	 hazai	 agrárium-
hoz.	 Előadásából	 megtudtuk,	 hogy	 azon	 kí-
vül,	 hogy	 Baranya	 a	 termelésben	 is	 előkelő	
helyet	foglal	el,	a	humán	tőke	szempontjából	
is	jelentős	bázisa	a	hazai	mezőgazdaságnak.

Lukács	 László,	 a	 Mezőgazdasági	 Szak-
igazgatási	 Hivatal	 elnöke	 előadásában	 kap-
csolódott	 az	 előtte	 szóló	miniszter	úrhoz,	 és	
bemutatta,	hogy	az	SPS	rendszer	lebonyolítá-
sában	milyen	szerep	hárul	a	Hivatal	munka-
szervezetére.	Előadásában	a	részt	vevő	mező-
gazdasági	vállalkozók	és	őstermelők	számára	
is	 fontos	 információk	hangzottak	el	az	elkö-
vetkezendő	évek	támogatási	folyamatairól.

Czeller	Gábor,	 a	Biokultúra	Egyesület	 el-
nöke	 a	 hazai	 biotermelés	 lehetőségeiről	 be-
szélt.	Előadásában	hangsúlyosan	kitért	a	bio-
termeléssel	kapcsolatos	kockázati	tényezőkre,	
azoknak	a	kezelésére,	 a	magyar	biotermékek	
európai	 és	 világpiacon	 betöltött	 helyére,	 a	
potenciális	 versenytársakra,	 valamint	 gya-
korlati	példán	keresztül	mutatta	be	a	biogaz-
dálkodás	jövedelmezőségi	lehetőségeit.

Völgyi	 Tamás,	 kistérségi	 koordinátor	
előadásával	 jelentősen	 hozzájárult	 a	 Leader	
kezdeményezések	 társadalmasításához.	 Be-
mutatta	 a	 Leader	 közösségek	 általános	 cél-
kitűzéseit,	valamint	a	helyi	Szinergia	Leader	
közösség	konkrét	vonatkozásait.

Dr.	Szente	Viktória,	a	Kaposvári	Egyetem	
munkatársa	 az	 elmúlt	 évek	 biogazdálkodá-
sával	 kapcsolatban	 végzett	 kutatásokat	 és	
elemzéseket	 összegezte	 előadásában.	 Meg-
tudhattuk,	 hogy	 a	 magyar	 biogazdálkodás	
egyik	 legnagyobb	 problémája,	 hogy	 bár	 az	
alapanyag-termesztés	már	magas	szinten	mű-
ködik,	 keresleti	 problémák	 miatt	 a	 feldol-
gozás	 és	 a	 késztermékek	 fogyasztása	 jórészt	
külföldön	történik.	

Ezt	a	problémát	globális	 szinten	vizsgálva	
megállapította,	hogy	 a	biotermékek	 számára	
a	helyi	 feldolgozás	 elengedhetetlen,	hiszen	a	
szállítással	 járó	 környezetkárosítás	 sokszor	
komolyabb	 terhelést	 okoz,	 mint	 ha	 konven-
cionális	 módszerekkel	 termeltük	 volna	 meg	
a	terméket.

Az	 előadások	mellett	 a	 résztvevők	 szakta-
nácsadásért	 fordulhattak	 a	 színpad	 mellett	
elhelyezett	standoknál	kiállítókhoz	is:

Bioutca
-	 a	kiá llító	biotermelők	bemutatják	bioé-

lelmiszereiket
-	 ingyenes	 életmód	 és	 táplá lkozási	 ta-

nácsadás
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tesen	 ezeket	 kivétel	 nélkül	 megpályázzuk,	 így	
biztosítva	 az	 egyes	 fejlesztéseink	 minél	 nagyobb	
forrásellátottságát.

A	 pályázati	 tevékenységünk	 során	 bevonjuk	 a	
Bicsérdi	HE,	a	Bicsérdi	Polgárőr	Egyesület	és	a	Bi-
csérd	Község	Közalapítványt	is,	hiszen	a	kiírások	
jelentős	részében	nem	vehetnek	részt	önkormány-
zatok,	valamint	erősödni	látszik	az	a	tendencia	is,	
hogy	 a	 –	 főleg	 EU-s	 forrásokat	 –	 „szívesebben”	
ítélik	oda	a	helyi	civil	közösségeknek,	ezzel	is	ser-
kentve	a	civil	közösségi	összetartást,	aktivitás.

NéMeth Norbert

településmenedzser	



BURGONYAFESZIVÁL

Hetesi	 Antal,	 Dunántúli	 Mezőgazdasági	
Szaktanácsadók	Szövetsége	pavilonja

-	 ingyenes	szaktanácsadás
-	 a	2007-2013	időszak	mezőgazdasági	tá-

mogatási	rendszerének	ismertetése
-	 pályázati	lehetőségek	bemutatása	

Horváth	 Attila,	 Szentlőrinci	 Szolánum	
Kft.	pavilonja

-	 burgonyafajták	bemutatása
-	 ingyenes	szakmai	tanácsadás

Helyi	Vidékfejlesztési	Iroda	és	az	Új	Ma-
gyarország	Pont	közös	pavilonja

-	 tanácsadás	 a	 jövőben	 megjelenő	 pályá-
zati	lehetőségekhez

-	 tájékoztatás	 a	 Szinergia	 Leader	 Közös-
ségről

A	szakmai	programról	elmondható,	hogy	
nagyon	 sok	 új	 információt	 hallhatott	 a	 kö-
zönség	 mind	 a	 burgonyatermesztéssel	 kap-
csolatban,	 EU	 tagság	 kapcsán	 az	 előírt	 kö-
vetelményekről	 és	 feladatokról,	 va lamint	 a	
mezőgazdasághoz	 kapcsolódó	 támogatási	
rendszerekről	 is.	 A	 hallgatóság	 nagy	 szám-
mal	volt	 jelen,	 akik	között	 a	környező	 tele-
pülések,	 i l l.	 régió	 mezőgazdasággal	 fogla l-
kozó,	 tevékenykedő	 cégeinek	 vezető	 szemé-
lyei	is	jelen	voltak.	

A	sátrakban,	pavilonoknál	gasztronómiai	
és	 fajtabemutatók,	 i l letve	 a	 helyi	 lakosság	
speciá lis,	 burgonyából	 készült	 ételei	 voltak	
megtekinthetők,	 megízlelhetők.	 A	 fesztivál	
látogatói	 megkóstolhatták	 a	 mesterszaká-
csok	 á lta l	 készített	 krumpligulyást,	 amely	
több	 ezer	 adag	 étel	 kiosztását	 jelentette.	 A	
gyermekek	 szórakoztatására	 légvár	 és	 ját-
szóház	 is	 várta	 az	 érdeklődő	kicsiket	 és	na-
gyokat	egyaránt.	

Ezt	 követően	 több	 helyszínen	 gasztronó-
miai	 és	 kulturális	 programok	 kerültek	 le-
bonyolításra.	 A	 szabadtéri	 színpadon	 harc-
művészeti	 bemutatót,	 néptáncbemutatókat,	
az	 á lta lános	 iskolások	 kulturális	 műsorát,	
aerobic	 bemutatót	 valamint	 társastánc	 be-
mutatót	 láthatott	 a	 közönség.	 A	 fesztivál	
sztárvendégei:	 Zókon	 Balássy	 Betti	 és	 Var-
ga	Ferenc,	Bicsérden	Josh	és	Jutta,	valamint	
Marió	 adott	 koncertet,	 mindkét	 este	 bál	 és	
tűzijáték	zárta	a	napot.	

A	rendezvény	szervezése	és	megvalósítása	
során	kiemelten	kezeltük	a	fesztivál	népsze-
rűsítését.	 Ennek	 érdekében	 a	 felvezető	 idő-
szakban	nagy	 terjedelmű	újságcikkek	 jelen-
tek	 meg	 a	 két	 településről	 az	 Új	 Dunántúli	
Naplóban,	a	Bicsérd-Zóki	Újság	különszám-
mal	 jelentkezett.	 A	 rendezvény	 hirdetésé-
hez	 egységes	 arculatot	 terveztettünk,	 ami	 a	
professzionális	 nyomdai	 kivitelezésű	 meg-
hívókon	 és	 plakátokon	 szerepel.	 Emellett	 a	
rendezvényt	megelőző	héten	Pécs	belvárosá-
ban	 folyamatosan	 járt	 egy	 feldíszített	 trak-
tor,	ami	–	az	arculatba	il leszkedő	elemekkel	

BURGONYAFESZIVÁL
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–	hirdette	a	burgonyafesztivál	programját,	a	
két	települést.

A	 fesztiválon	 professzionális	 forgatócso-
port	 is	 részt	 vett,	 akik	 egy	 bemutató	 (PR)	
anyagot	 készítettek	 a	 fesztiválon	 rögzített	
mozgókép-anyagból.

Összegezve	elmondható,	hogy	a	nyolc	év-
vel	 ezelőtt	 hagyományőrző	 jel leggel	 elindí-
tott	 Burgonyafesztivál	 az	 idén	 is	 rendkívül	
sikeres	 volt.	 Az	 ideérkező	 5-6.000	 vendég	
már	 úgy	 búcsúzott,	 hogy	 jövőre	 ugyanitt	
szeretnének	ta lá lkozni.	Nagyon	sok	új	szak-
mai	 és	 baráti	 kapcsolat	 kötődött	 a	 két	 nap	
a latt,	 amely	 a	 jövőt	 tekintve	 meghatározó	

lehet	 a	 település,	 a	 kistérség	 il letve	 a	 régió	
számára	egyaránt.	A	rendezvény	mind	szak-
mailag,	mind	kulturálisan	eredményes	volt,	
sok	új	ismerettel	lettek	gazdagabbak	a	részt-
vevők	és	felhőtlenül	kapcsolódtak	ki	a	zenei	
és	egyéb	szabadidős	programok	keretében.	A	
rendezvény	 magas	 színvonalon	 járult	 hozzá	
a	térség	fejlődéséhez.

	 	 	 	 	 	  
 Vér Józ Sef

	 	 	 	 polgármester
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Bicsérdi Polgárőr Egyesület
2008.	 nyarán	 tisztújító	 taggyűlést	 tartott	

a	 Bicsérdi	 Polgárőr	 Egyesület.	 A	 változtatásra	
azért	volt	szükség,	mert	a	szervezet	korábbi	el-
nöke,	Gugora	Antal	más	jellegű	elfoglaltságaira	
hivatkozva	jelezte,	hogy	2008.	második	felétől	
szeretné,	ha	más	végezné	az	 elnöki	 teendőket.	
A	polgárőri	elhivatottságát	azonban	továbbra	is	
fent	 kívánja	 tartani,	 így	 tagként	 marad	 a	 bi-
csérdi	polgárőrök	kötelékében.	

Az	egyesület	vezetését	a	továbbiakban	Para-
gi	 Géza	 elnök,	 és	 Csabai	 László	 alelnök	 látja	
el,	akiktől	megtudtuk,	hogy	a	2001-ben	alapí-
tott	civil	szervezet	továbbra	is	alapszabályának	
megfelelően	Bicsérd	kül-	és	belterületén	kíván-
ja	segíteni	a	közbiztonság	fenntartását.

Ez	 számos	 különböző	 formában	 valósul	
meg,	amelyek	közül	több	már	nem	újdonság	a	
szervezet	 életében.	 Folytatni	 kívánják	 a	 közös	
járőrözéseket	 a	 körzeti	 megbízottal,	 amelynek	
a	közelmúltban	is	voltak	már	azonnali	eredmé-
nyei	 (illegális	 hulladék-elhelyezés	 megakadá-
lyozása,	 egyes	 vagyon	 elleni	bűncselekmények	
megakadályozása).	 A	 rendszeres	 jelenlét	 mel-
lett	 a	 település	 kiemelt	 rendezvényei	 során	 a	
Bicsérdi	Polgárőr	Egyesület	vállalja	helyszínek	
biztosítását,	 a	 forgalom	 irányítását.	 Ilyenek	 a	
Burgonyafesztivál,	 a	 Bioportya,	 a	 Mediterrán	
Ősz	Fesztivál,	iskolai	évnyitó,	stb.	

Az	egyesület	tagjai	szeretnék,	ha	működésük	
során	minél	inkább	be	tudnák	vonni	a	település	

lakosságát	is.	Ennek	célja,	hogy	a	közbiztonság	
fenntartásában	 minél	 több	 polgár	 aktívan	 ki-
vegye	a	részét.	Ehhez	sok	esetben	elegendő,	ha	
nyitott	 szemmel	 járunk	az	utcán,	 felfigyelünk	
a	településen	megjelenő	gyanús	személyekre	és	
gépjárművekre,	vagy	egyszerűen	csak	néha	rá-
nézünk	 a	nyaralását	 töltő	 szomszédunk	 ingat-
lanára.

A	lakosság	bevonásának	egyik	kiemelt	prog-
ramja	 lehet	 az	 „Egy	 iskola	 –	 egy	 polgárőr”	
program,	amit	2008-ban	 indított	 el	 az	Orszá-
gos	 Polgárőr	 Szövetség.	 Ennek	 lényege,	 hogy	
bár	 a	polgárőrök	már	ott	 vannak	már	 sok-sok	
oktatási	 intézmény	közelében,	vigyáznak	a	 ta-
nulókra	az	 ifjú	polgárőrökkel	együtt,	ám	nem	
elég	vigyázni	rájuk,	meg	kell	tanítani	őket	arra	
is,	hogy	önmagukat	és	társaikat	is	meg	tudják	
óvni.	 Így	 kisebb	 eséllyel	 válhatnak	 baleset,	
bűncselekmény	áldozataivá,	vagy	azok	okozói-
vá,	elkövetőivé.	Több	iskolában	tartanak	felké-
szült	polgárőrök	különórákat.	Beszélnek	a	dro-
gok	 káros	 hatásáról,	 a	 közlekedés	 veszélyeiről	
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A Bicsérdi Polgárőr Egyesület  tagjai:
Paragi Géza	-	elnök

Csabai László	-	alelnök
Bedő Zsolt

Czékus István
Érdi Linda

Gugora Antal
Király Zoltán
Lőrinc Csaba 
Mojzes Lajos
Nagy Ferenc

Németh tamás
Nyúl Tibor

Szabó Ferenc
Szabó János

Szuhán István

A közbiztonság 
érdekében: 

és	a	bűnmegelőzésről.	Versenyeket,	vetélkedő-
ket	szerveznek,	táborozni	viszik	a	diákokat.

Reményeink	szerint	2008.	őszén	már	Bicsérd	
község	oktatási	intézményében	is	beindulhat	ez	
a	kezdeményezés,	aminek	egyik	első	lépéseként	
a	Bicsérdi	Polgárőr	Egyesület	 toborzására	már	
két	ifjúsági	polgárőr	is	csatlakozott	a	szervezet	
tagságához.

Addig	is	kérjük	a	lakosságot,	hogy	–	különö-
sen	az	iskolakezdésre	való	tekintettel	–	fokozot-
tan	figyeljenek	a	közlekedés	minden	szereplőjé-
re,	saját	és	környezetünk	vagyonbiztonságára.

NéMeth Norbert

Külön köszönet
A	 Polgárőr	 Egyesület	 tagjai	 vállalták	 a	 rend	

fenntartását	az	augusztus	31-i	tájékozódási	futó-
verseny	 idején.	 Legnagyobb	 örömömre	 elmond-
ták,	 hogy	 nagyon	 együttműködő,	 komoly	 tár-
saság	 a	 tájfutóké,	 kevés	 gond	 volt	 velük.	 Aztán	
elérkezett	az	iskolaidő,	s	napról	napra	látom,	hogy	
a	 polgárőrök	 vigyáznak	 az	 iskolába	 gyalogosan,	
kerékpárral,	 esetleg	 a	 buszról	 az	 úton	 átrohanó	
gyerekekre.	Szólnak	nekik,	ha	balesetveszélyesen,	
önveszélyesen		közlekednek,	s	így	a	biztonság	tu-
datában	közlekedhetnek	az	autósok	is.

Köszönet	 nekik,	 akik	 az	 elmúlt	 időszakban	
mindezt	tették,	vállalták	és	bizonyára	vállalni	 is	
fogják:

Bedő	Zsolt,	Boros	Antal,	Csabai	László,	Para-
gi	Géza,	Schüszler	Ádám,	Szabó	Bálint.

Következő	–	karácsonyi	–	lapszámunkban	szí-
vesen	írunk	a	tapasztalatokról	is.

hardi ildikó

hardi aNdráS

Csendes
Country

A	 Sinosz	 (Siketek	 és	 Nagyothallók	 Országos	
Szövetsége)	tagjai	évek	óta	rendszeres	fellépői	ren-
dezvényünknek.	Igyekszünk	minél	jobb	kapcsola-
tot	teremteni	a	szervezettel	és	tagjaival,	és	segítsé-
gükre	 lenni	 abban,	 hogy	 a	 hallók	 jobban	 megis-
merkedjenek	azon	embertársaikkal,	akik	részben,	
vagy	teljesen	siketek.	A	legutóbbi	Burgonyafeszti-
válon	mind	Zókon,	mind	Bicsérden	pavilont	állí-
tott	fel	a	szervezet,	és	bemutatták	az	érdeklődők-
nek	a	jelnyelvet,	amit	ők	használnak.	A	szervezet	
munkatársa,	Nagy	Péter	cikket	írt	a	rendszeresen	
megjelenő	folyóiratukba,	melyet	alább	Önök	is	el-
olvashatnak.

VöröS CSilla

kulturális	szervező

Siket fellépők a Bicsérd –  Zóki Bur-
gonyafesztiválon

Június	vége	felé	nagy	a	sürgés-forgás	a	Baranya	
megyei	 Zók	 és	 Bicsérd	 községekben.	 Idén	 nyol-
cadik	alkalommal	rendezték	meg	ugyanis	az	éves	
burgonyafesztivált,	ami	ezúttal	az	egészséges	élet-
mód	és	a	bio-táplálkozás	propagálását	is	célul	tűzte	
ki.	Az	esemény	sokszínűsége,	a	programok	válto-
zatossága	 és	 az	 egyedi,	 traktoros	 –	 szalmabábus	
vendégcsalogatónak	köszönhetően	nemcsak	Pécs-
ről,	de	az	ország	több	megyéjéből	is	szép	számmal	
érkeztek	érdeklődők.	A	rendezvényen	június	27-én	
Zókon,	másnap	pedig	Bicsérden	táncos	produkci-
óval	 lépett	 fel	 a	 SINOSZ	 Baranya	 Megyei	 Szer-
vezetének	öt	tagja.	Kárpáti	Árpádné,	Spiel	Márta,	
Tóth	Jánosné,	Halla	Lajos	és	neje	már	nem	először	
állt	 közönség	 elé,	 ám	 idén	 a	 hagyományos	 népi-
tánc	 –	 bemutató	 helyett	 countryval	 szórakoztat-
ták	 a	 publikumot.	 A	 táncot	 ezúttal	 is	 a	 Baranya	
Megyei	 Jelnyelvi	 Tolmácsszolgálat	 diszpécsere,	
Freund	 Zoltánné	 tanította	 be.	 A	 produkció	 há-
rom	 elemből	 állt,	 a	 bevezető	 részben	 a	 közönség	
pár	másodpercig	teljes	csendben	szemlélhette	meg,	
mit	 is	 jelent	 zene	 nélkül	 táncolni.	 Sokak	 számá-
ra	 megdöbbentő	 volt	 a	 szünet,	 a	 közönség	 tagjai	
közül	 többen	 csak	 akkor	 értették	 meg	 valóban,	
mennyire	nem	mindennapi	 élmény	hallássérülte-
ket	táncolni	látni.	A	második	és	harmadik	számot	
végig	ütemes	taps	kísérte,	miközben	mi,	a	Baranya	
Megyei	Jelnyelvi	Tolmácsszolgálat	tagjai	büszkén	
fotóztuk,	kameráztuk	„sztárjainkat”.	

A	rendezvény	egyébként	több	szempontból	is	si-
keres	volt:	Bicsérden	a	SINOSZ	csapata	megnyerte	
a	főzőversenyt,	mindkét	községben	sikerrel	mutat-
tuk	be	a	Tolmácsszolgálat	arculatát	meghatározó	
saját	logónkat,	melyet	Póka	Zsolt,	a	SINOSZ	tagja	
segített	 táblára	nyomtatni.	A	 rendezvény	–	 egye-
dülálló	 módon	 –	 kommunikációs	 szempontból	
teljesen	akadálymentes	volt,	a	jelnyelvi	tolmácsok	
reggeltől	estig	valamennyi	helyszínen	gondoskod-
tak	a	hallássérült	résztvevők	információhoz	jutásá-
ról.	Egy	héttel	az	esemény	után	már	a	szeptemberi	
betakarítási	ünnepre	készül	a	csapat.	

Nagy Péter



HITÉLET ISKOLA

Szomorú…
Elöljáróban	szeretnénk	megköszönni	Sziliné	Kasza	

Zitának,	hogy	időt	és	energiát	nem	kímélve	tartalmas,	
szívhez	 szóló	 írásokkal	 gazdagított	 bennünket.	 Szo-
morú,	hogy	ezt	azért	kellett	abbahagynia,	mert	a	21.	
században	hitünket	megvallani	egyes	embereket	meg-
vetésre,	zaklatásra,	féltékenykedésre	késztet.	Végre	egy	
hívő	ember	–nem	a	pap	és	nem	a	hitoktató-	felvállalja	
az	apostolkodással	járó	munkát	a	közösségért,	és	ezért	
cserébe	nem	bátorító	szavakra	és	kedves	elismerésre	ta-
lál.	Jézus	bíztató	szavai	adjanak	neki	a	továbbiakban	
erőt:	„Nem	nagyobb	a	szolga	az	uránál.	Ha	tehát	en-
gem	üldöztek,	titeket	is	üldözni	fognak.”(Jn	15,20)

Néhány gondolat a nyárról…
A	 júniusi	 évzáró	 „Te	Deum”-os	 szentmisét	 köve-

tően	 az	 Egyházmegyei	 Programszervező	 Iroda	 által	
néhányan	 egyházközségünkből	 Lourdesba	 zarándo-
kolhattunk	Relu	atya	vezetésével.	Idén	150	éve,	hogy	
Lourdesban	Soubirous	Bernadettnek	18	alkalommal	
megjelent	 Szűz	 Mária,	 ahogy	 Ő	 nevezte	 magát:	 „A	
Szeplőtelen	Fogantatás”.	A	barlang	és	az	egész	kegy-
hely	árasztja	magából	azt	a	kisugárzást,	ami	csak	Is-
tentől	jöhet.	Köszönjük,	hogy	eljuthattunk	erre	a	szent	
helyre.

Egyházmegyei	fiú	ministránstábor	volt	július	5-13-
ig.	 Sajnos	 ministránsaink	 közül	 nem	 voltak	 résztve-
vők,	segítőink	között	viszont	igen,	ezúton	is	köszönjük	
nekik	a	rengeteg	fáradtságot,	amit	a	gyermekekért	és	
hitükért	hoztak!	Borka	Edinának,	Gál	Péternek,	Gál	
Andrásnak	és	László	Dávidnak.

Augusztus	 15.	 Nagyboldogasszony	 ünnepe,	 egy-
házközségünk	 zarándoknapja,	 sőt	 egyházmegyénk	
búcsúnapja	Máriagyűdön.	Mivel	az	ünnep	ebben	az	
évben	is	hétköznapra	esett,	így	17-én	délelőtt	vettünk	
részt	a	püspöki	szentmisén.	Zarándoklatról	leginkább	
az	a	lelkes	kis	csapat	-Reichenauer	Szilárd,	Reichenau-
erné	Szente	Tünde,	Reichenauer	Réka,	Györei	Katalin,	
Gál	András	és	Borka	Edina-	számolhat	be,	akik	előző	
este	21	órakor	GYALOG	indultak	el	és	tették	meg	az	
utat	mindvégig	Máriagyűdre.	Köszönjük	kitartásukat,	
és	imáikat.	Szép	volt	együtt	részt	venni	a	szentmisén,	
keresztúton,	litánián,	de	talán	egyszer	kényelmünket	
kicsit	feladva	együtt	is	sikerül	„zarándokolnunk”.	Nem	
arra	gondolok,	hogy	mindenki	menjen	gyalog,	ez	ki-
vételes	erőnlétet	kíván,	de	azzal,	hogy	autóba	ülünk	és	
„mindenki	megy	 a	maga	útján”	 elveszítjük	 a	 zarán-
doklat	közösségi	jellegét,	közös	imáit	és	élményeit,	és	
talán	a	legfontosabbat:	a	közösen	hozott	áldozatot.

Kezdődik a tanév és a hittan…
Szeptember	17-én	11h-kor	Veni	Sancte	„Jöjj	Szent-

lélek”	 tanévnyitó	 szentmisét	 tartunk	 templomunk-
ban,	melyre	eddigi	és	leendő	hittanosainkat,	szüleiket	
és	minden	testvért	nagy	szeretettel	várunk.	Az	iskola	
és	óvoda	vezetésének	és	tantestületének	köszönhetően	
szépen	kialakult	a	2008/2009-es	hittan	órarend,	mely	
a	következőképpen	alakul:

Az ifjúsági hittan és a felnőtt hittan időpontja 
még szervezés alatt van.

10. 11.

CSOPORT IDŐPONT

Óvodások csütörtök,	11	óra

1	-	2.	osztály csütörtök,	5.	óra

3	-	4.	osztály hétfő	és	csütörtök	5.	óra

5	-	6	-	7-	8.	osztály csütörtök	6.	és	7.	óra	
(ebédszünettel)

Ha az eddigi hittanosokon kívül –bármely kor-
osztályban, értve ez alatt a felnőtteket is- szeretné 
valaki a keresztény katolikus hitet jobban megis-
merni, szentségekre készülni, szeretettel várjuk 
jelentkezését a plébánián szeptember 15-ig.

	
1. Képzettség:	

		matematika	-	testnevelés	szakos	általános		
	 		iskolai	tanár	

		számítástechnika	középiskola	tanár
		közoktatás-vezetői	szakvizsga
		közoktatási	szakértő

    Területek:
térségi	(kistérségi,	megyei,	régiós)	

							tervezés	és	fejlesztés,
		tanügyigazgatás,
		pályázatírás	és	projektmenedzsment,
		pedagógiai	értékelés,	
		szervezet-	és	minőségfejlesztés

2. Szakmai tevékenység:

30	éves	általános	iskolai	pedagógusi
tapasztalat	
16	éves	vezetői	tapasztalat	oktatási	intézmé-
nyekben
1992-2002	igazgató,	Baksai	Körzeti
Általános	Iskola
1996-2003	elnök,	Siklós	Körzet	Alapfokú	
Oktatási	és	Nevelési	Intézményeinek
Szakmai	Egyesülete	
2003-2007	igazgató,	Szabadszentkirályi
Általános	Iskola
2006-2008	munkaközösség	vezető,	Szentlő-
rinc	Többcélú	Kistérségi	Társulás	Igazgatói	
Munkaközösség
2007-2007	igazgató,	Szentlőrinci	Bölcsőde,	
Óvoda,	Általános	Iskola,	Alapfokú
Művészetoktatási	Intézmény	és	Kollégium
2008-tól	SZONEK	főigazgató

•

•
•
•

•

•
•
•
•

O k t a t á s i  i n t é z m é n y e k
i n t e g r á c i ó j a

2008.	július	1-jétől	–	Hetvehely	kivételével	–	a	
Szentlőrinci	 Kistérség	 egész	 területét	 érintő	 in-
tegrált	oktatási	központ	jött	létre,	amelynek	neve:	
Szentlőrinci	Kistérségi	Oktatási	Nevelési	Központ	
(SZONEK).	A	SZONEK-et	a	városközpont	isko-
lái	 és	 óvodái	 mellett	 tagintézményként	 Bicsérd,	
Bükkösd,	 Királyegyháza	 és	 Szabadszentkirály	
kisiskolái	 és	 óvodái	 alkotják.	 Így	 a	 szentlőrinci	
intézmények	közel	1000	fős	gyermeklétszámához	
további	 700	 érkezett,	 s	 ezzel	 párhuzamosan	 az	
alkalmazotti	létszám	is	160	főről	270-re	emelke-
dett.	

Az	átszervezés	nem	öncélú	fenntartói	lépés	volt,	
hanem	egy	országosan	 is	elismert,	modellértékű	
intézmény	 létrehozását	 célozta	 meg,	 amelyhez	 a	
kistérség	összes	önkormányzata	komoly	szakmai	
és	infrastrukturális	fejlesztést	is	társított.	Az	eh-
hez	szükséges	forrás	nagy	részét	–	közel	90%-ot	
–	az	Európai	Unió	és	a	Magyar	Köztársaság	Kor-
mánya	társfinanszírozásban	biztosítja	az	Új	Ma-
gyarország	Fejlesztési	Terv	keretein	belül.

A	 kistérségi	 integráció	 céljai	 többek	 között	 a	
Kistérségben	az	óvodai	nevelés,	az	általános	isko-
lai	 nevelés-oktatás	 minőségének	 és	 eredményes-
ségének	javítása,	az	intézmények	működtetéséhez	
szükséges	 állami	hozzájárulás	maximalizálása,	 a	
kétfordulós	infrastruktúra-fejlesztési	pályázatban	
való	eredményes	részvétel.

A	pályázati	konstrukcióban	való	részvétel	első	
lépéseként	a	közoktatás	hosszú	távú	működteté-
sére	 alkalmas	 struktúra	 kialakítása	 és	 racionális	
működtetése	 érdekében	 a	 szentlőrinci	 oktatási-
nevelési	 intézmények	 összevonása	 történt	 meg.	
2007.	július	1-től	ezek	az	intézmények	igazgatása	
a	Szentlőrinci	Bölcsőde,	Óvoda,	Általános	Iskola,	
Alapfokú	Művészetoktatási	Intézmény	és	Kollégi-
um	Intézmény	alatt	kerültek	összevonásra.	Ezzel	
egy	időben	elkészült	az	intézmények	épületeinek	
–	 összesen	 közel	 1	 milliárd	 forint	 költségvetésű	
–	 fejlesztését	 és	 felújítását	 célzó	 pályázat,	 amit	
azóta	pozitívan	bírált	el	a	Dél-Dunántúli	Regio-
nális	Fejlesztési	Tanács.

2008.	július	1-én	–	második	lépésként	–	meg-
valósult	 a	 kistérség	 összes	 közoktatási	 intézmé-
nyének	integrációja.	Az	új	intézmény	fenntartását	
a	Szentlőrinci	Többcélú	Kistérségi	Társulás	vette	
át.	2008.	októberétől	kezdődik	el	második	pályá-
zati	 fordulóra	 beadandó	 pályamű	 összeállítása,	
amely	 már	 részletes	 megvalósíthatósági	 tanul-
mányt	és	kiviteli	terveket	is	tartalmazni	fog.

Az	 integrációval	 létrejött	 intézmény	 összesen	
15	 szervezeti	 egységet	 tartalmaz,	 amelyek	 a	 kö-
vetkezők:
Egységes	bölcsőde	és	
óvoda

1

Szakmailag	önálló	
óvoda

1	városi+	4	település

Szakmailag	önálló	
általános	iskola

2	városi	+	4	települési

Speciális	tagozat	és	
kollégium

1

Alapfokú	művészetok-
tatási		iskola:

1

Gazdasági	szervezet 1

	A bicsérdi tagintézmény
Az	intézmény	új	neve:	Szentlőrinci	Kistérségi	

Oktatási	Nevelési	Központ	Bicsérdi	Általános	Is-
kola	és	Óvoda	Tagintézménye.	Beiskolázási	kör-
zete	változatlanul	Bicsérd,	Boda	és	Zók	települé-
sek,	 amely	önkormányzatok	–	a	vagyon	 (telkek,	
épületek,	 stb.)	 megtartása	 mellett	 –	 a	 kistérségi	
társulási	 szerződésben	 rögzítették	 az	 intézmény	
működtetésére	vonatkozó	 jogaikat	 és	kötelezett-
ségeiket.	Ez	természetesen	nem	jelenti	azt,	hogy	
más	 településekről	 a	 jövőben	 ne	 fogadnának	
gyermekeket	 az	 intézmények,	 hiszen	 a	 szabad	
óvoda-	és	iskolaválasztás	továbbra	is	joga	marad	a	
családoknak.	Ezzel	a	szülők	eddig	is	éltek,	hiszen	
a	bicsérdi	a	2008/2009.	tanévben	is	iratkoztak	be	
gyermekek	Pécsről,	Kővágószőlősről	és	Aranyos-
gadányból	is.	

Az	 óvoda	 és	 az	 iskola	 is	 szakmailag	 önálló	
szervezeti	egységként	működik	tovább.	Így	meg-
tartották	 jelenlegi	 arculatukat	 (pl.	 két	 idegen	
nyelv	 oktatása,	 kompetencia	 alapú	 oktatás	 stb).	
Emellett,	 igazodva	 a	 helyi	 lakosság	 és	 a	 finan-
szírozó	 önkormányzatok	 igényeihez,	 valamint	 a	
pedagógus	közösség	szakmai	felkészültségéhez,	a	
szolgáltatási	kínálatuk	(pl.	gyermekétkeztetés	sa-
ját	konyha	működtetésével,	napközis	ellátás	stb.)	
is	megmarad.	

Mivel	 az	 integrációba	 belépő	 kistelepülési	 is-
kolák	 és	 óvodák,	 mint	 tagintézmények	 integrá-
lódtak,	 továbbra	 is	megtartják	 jelenlegi	1-8.	 év-
folyamos	oktatásukat,	így	a	tanulók	változatlanul	
az	eddigi	intézményükben	tanulhatnak.

Vezetői hálózat
A	 főigazgatói	 poszt	 betöltésére	 a	 Kistérségi	

Társulási	Tanács	öt	évre	Heller	Alajosnét	nevezte	
ki.	 A	 tagintézményeket	 vezető	 igazgatókat	 még	
ebben	a	tanévben	pályáztatás	alapján	nevezi	ki	a	
Társulási	Tanács.	A	tagintézményi	 igazgatók	ki-
nevezésében	a	nevelőtestület,	a	diákok,	az	alkal-
mazottak	és	a	szülők	továbbra	is	a	jogszabályban	
rögzített	 véleményezési	 joggal,	 míg	 a	 Társulási	
Szerződés	 értelmében	 a	korábbi	 intézményfenn-
tartói	 társulásokat	 alkotó	 önkormányzatok	 (a	
bicsérdi	 iskola	 és	 óvoda	 esetében	 Bicsérd,	 Boda	
és	 Zók	 Képviselőtestületei)	 egyetértési	 joggal	
rendelkeznek.	 Az	 átmeneti	 időszakra	 a	 jelenlegi	
vezetők,	Bicsérden	Tóth	László	igazgató	és	Szente	
Józsefné	óvodavezető	egy	évre	kaptak	megbízást	a	
vezetői	feladatok	ellátására.

A	 pályázati	 kiírás	 követelményei	 olyan	 szé-
leskörű	 komplex	 szolgáltatást	 írtak	 elő,	 melye-
ket	 egyik	 intézmény	 sem	 tudott	 volna	 önállóan	
biztosítani,	még	a	városi	intézményrendszer	sem.	
Az	előrelátó	 fenntartói	gondolkodás,	 továbbá	az	
eredményes	pályázati	tevékenység	és	hatékony	ér-

dekérvényesítő	képesség	együttes	eredményeként	
közel	egymilliárd	forint	(998	664	172	Ft)	érkezik	
a	SZONEK	épületállományának	 fejlesztésére.	A	
megvalósításban	 (megközelítőleg)	 Szentlőrinc	
600	 millió	 Ft-ot,	 Bicsérd,	 Bükkösd,	 Királyegy-
háza	 és	 Szabadszentkirály	 100-100	 millió	 Ft-ot	
költhet	az	iskolái,	óvodái	felújítására.	A	végleges	
tervrajzok	és	költségvetések	a	2008/2009-es	tan-
évben	 készülnek	 el,	 a	 kivitelezések	 várhatóan	 a	
jövő	tanévben	indulnak	meg.

Az	új	 tanév	új	 feladatihoz	minden	 eddigi	 ta-
pasztalat	és	hozzáértés	mozgósítására	szükség	van,	
amihez	hangsúlyozottan	kérem	minden	partneri	
kör	segítő	együttműködését	a	jövőben.

2008.	szeptember	2.
	 	 heller alaJoSNé 
    		igazgató

Változások az 
oktatásban…

heller alaJoSNé 
(Voszka	Katalin)
Főigazgató

Szentlőrinci
Kistérségi Oktatási 
Nevelés Központ

Újabb zarándoklat…
A	 máriagyűdi	 kegytemplom	 megkapta	 a	 „Basili-

ka	Minor”	rangot,	melynek	ünnepélyes	kihirdetésére	
szeptember	14-én	kerül	sor.	Autókaravános	zarándok-
latban	 indulna	 egy	 csoport	 egyházközségünkből,	 a	
részletekről	érdeklődni	Filipovicsné	Rózsikánál	lehet.

Köszönjük…
Köszönjük,	hogy	helyünk	és	lehetőségünk	van	

ebben	a	lapban	egyházközségi	híreinkről,	örömeink-
ről	és	bánatainkról	beszámolni.	Mindazok	az	írások,	

melyek	ebben	a	rovatban	jelennek	meg,	a	Római	
Katolikus	Egyház	szemléletét	tartják	szem	előtt.	Sze-
retettel	várunk	minden	jószándékú	írást,	észrevételt	
a	plébánia,	illetve	a	hamzaurelu@freemail.hu	címre,	

egyeztetés	céljából.	 	 	 	 	
	     „toPi”



TÁBOR SPORT

Balatoni tábor
Az	 idei	 tábor	 is	 nagyszerű	 volt.	 A	 prog-

ramok	 változatosságáról	 iskolánk	 tanáraink	
gondoskodtak.	 Szerencsések	 voltunk,	 hiszen	
az	 egész	 héten	 gyönyörű	 volt	 az	 idő	 és	 így	
minden	 nap	 fürödhettünk.	 Elárulom,	 én	 a	
tábor	 előtti	 héten	 kicsit	 megijedtem,	 hiszen	
minden	nap	esett	az	eső.	Sok	minden	történt	
ebben	az	egy	hétben,	voltunk	kirándulni	Ba-
latonfenyvesen,	illetve	Keszthelyen,	ahol	ha-
jókáztunk	is.	Számomra	ez	volt	az	egyik	leg-
szebb	élmény,	mivel	imádom	a	hajókat.	Ezen	
kívül	voltunk	éjszakai	fürdésen	és	különböző	
sport	programok	is	voltak	az	egész	hét	során.	
Aminek	 mindannyian	 nagyon	 örültük,	 az	
volt,	hogy	tanáraink	megleptek	minket	min-
den	 nap	 valamivel.	 Az	 utolsó	 este	 egy	 nagy	
záró	 bulival	 zártuk	 ezt	 az	 egy	 hetet	 és	 sok	
élménnyel	tértünk	haza.

	 	 	 	 	 	 	
balog NoéMi	

„	a	tábor	egyik	diákja”

Elmondható,	 hogy	 Bicsérd	 felkerült	 a	 megye	
tájfutó	„listájára”.	Másodszor	rendeztünk	versenyt	
a	nyár	utolsó	napján,	 augusztus	31-én,	 vasárnap.	
Csodálatosan	jó	idő	volt,	nem	túl	meleg,	de	nem	is	
hűvös,	olyan,	amilyenre	a	tájfutók	vágynak.	

Ami	nagyon	tetszett	(nekem),	az	a	faluban	élők	
csendes	összefogása.	

Díjakat	–	biotönkölyt,	bio-tökmagolajat	és	tejet	
–	kaptunk	a	Bio	KFT-től	és	az	Aranymező	ZRT-
től,	köszönet	érte	Prokop	Gábornak	és	Berki	Gyu-
lának.	

Ugyancsak	 díjakat	 –	 nagyon	 sok	 csokit	 kap-
tunk	Szili	Károlynétól,	Gabitól	aminek	különösen	
örültek	a	kicsik.	Köszönjük	a	támogatást.	

Komoly	segítséget	kaptunk	a	Polgárőröktől.	A	
verseny	előtt	gondosan	felmérték	a	feladatot,	majd	
felelősségteljesen	kezelték	az	érkező	versenyzőket,	
résztvevőket.	Igaz,	utólag	elmondták,	hogy	nagyon	
nyugodt,	irányításukat	komolyan	vevő	emberekkel	
volt	dolguk:	bárcsak	minden	rendezvény	résztve-
vői	ilyenek	lennének.	Köszönjük	segítségüket!	

Annak	 a	 türelemnek	 is	 örültünk,	 amit	 a	 tele-
pülés	 lakói	 tanúsítottak.	 Igyekeztem	 elkerülni	
a	 templom	 környékét	 a	 pálya	 kitűzésével,	 tudva,	
hogy	vasárnap	délelőtt	lesz	a	verseny.	Ennek	elle-
nére	néhány	versenyző	„arra	tévedt”,	de	nem	oko-
zott	problémát.

Ezután	nem	lesz	néhány	évig	tájfutó	verseny	Bi-
csérden,	hiszen	a	versenyzők	kiismerték	a	térképet,	
ilyenkor	„pihentetni	szokás”	a	terepet.	

S	hogy	mi	volt	mindennek	az	értelme?	Az	a	kis	
tájfutó	csoport,	amely	a	bicsérdi	 iskolában	nevel-
kedik,	hozzájut	 a	 versenyzéshez	 szükséges	 anyagi	
erőhöz.	És	mivel	dolgoztak	a	versenyen,	saját	mun-
kájuk	eredményét	élvezhetik	az	őszi	–	tavaszi	baj-
noki	szezonban.

A	 baranya	 megyei	 tájfutók	 a	 versenyen	 való	
megjelenésükkel	támogatták	az	iskolai	csoportot.

Ehhez	ebben	az	évben	a	versenyen	kívül	hozzá-
járult	Sóbert	Tibor	is,	aki	második	éve	készpénzzel	
járult	hozzá	a	csoport	sikereihez.	Köszönjük	neki	
az	önzetlen	támogatást!

A	versenyről:	Regionális	rangsoroló	versenyként	
az	eredmények	beszámítanak	az	országos	rangsor-
ba.	Jelen	volt	és	versenyzett	Péley	Dorottya	Európa	
–	bajnok,	 számos	magyar	országos	bajnok,	közü-
lük	 legtöbben	 többszörös	 bajnokok.	 A	 legkisebb	
versenyző	három,	a	legidősebb	72	éves	volt.	A	ver-
seny	utáni	edzéslehetőséget	is	sokan	kihasználták,	
jó	bemelegítés	volt	ez	a	szeptember	első	hétvégéjén	
lebonyolított	Rövidtávú	Országos	Bajnokságra.

A	 versenyzőkről:	 Akik	 másodszor	 voltak	 itt,	
csendesen,	 akik	 először,	hangosan	dicsérték	a	 fa-
lut.	 Hogy	 milyen	 szép,	 milyen	 virágos,	 milyen	
szépek	a	szobrok,	milyen	rendezettek	az	utcák.	El-
ismerően	szóltak	a	felelős	vezetőkről,	hiszen	ilyen	
települést	ritkán	látnak.	Irigyelték	a	harmóniát	és	
a	nyugalmat.	

És	persze	érdeklődtek,	lesz-e	még	itt	verseny.

hardi aNdráS

12. 13.

Versenyeztünk 
Bicsérden



Jelen számunk cikkeit írták: 

Balog	Noémi,	Csabai	László,
Hardi	András,	Heller	Alajosné,	

Magdó	Szilárd,	Németh	Norbert,	
Polgár	Zsuzsanna,	Vér	József,

Vörös	Csilla,	

Jelen számunk fotóit készítették: 

Csabai	László,	Györkösné	Botykai	
Katalin,	Hardi	András,	Németh	
Norbert,	Szuhánné	Czakó	Rita

TANÉVNYITÓ ÚJSÁGÍRÓKÉPZÉS

Megjött	az	ősz	behívója,
szeptemberi	csengőszóra

kezdődik	az	első	óra.
(Jánki Béla: Nyártanóra)

14. 15.

Azt	mondta	az	óvó	néni,	ősszel	iskolába	fogok	már	
járni,	mert	iskolaérett	vagyok.	De	én	nagyon	jól	
érzem	magam	itt	az	óvodában,	akármilyen	érett	
vagyok.	Anyu	azt	mondta,	hogy	az	érett	alma	se	
maradhat	örökké	a	fán,	én	se	maradhatok	örökké	
az	óvodában.	Még	az	a	szerencse,	hogy	sok	bará-
tom	velem	egyszerre	érett	meg,	így	együtt	mehe-

tünk	az	iskolába.
(Weöres Sándor: Bíztatás)

A	Magyar	Újságírók	Országos	Szövetsége	He-
lyi	 Lapok	 Szakosztálya	 immáron	 kilencedik	
éve	 szervez	 az	 ország	 különböző	 pontjain	 új-
ságíró	 tanfolyamot,	 melyre	 ezúttal	 Bicsérden	
került	 sor	 2008.	 június	 26	 és	 július	 2-a	 kö-
zött.	
Az	 újságíró	 tanfolyamon	 részt	 vett	 hallgatók	
Baranya	megye	mellett	Bács-Kiskun,	Vas,	Ko-
márom	 -	 Esztergom,	 Tolna,	 Pest	 és	 Somogy	
megyéből	érkeztek.
A	képzés	fő	célkitűzése	az	volt,	hogy	gyakorla-
ti	munka	során	sajátítsák	el	az	újság	szerkesz-
tés	 lépéseit,	 illetve	 bővítsék	 eddig	 meglévő	
tudásukat.
Tudatosan	 választották	 helyszínül	 Bicsérdet,	
mivel	 az	 éppen	 megrendezésre	 kerülő	 VIII.	
Burgonyafesztivál	 kitűnő	 alapja	 volt	 egy	 kü-
lönkiadású	helyi	újság	megszerkesztésének.
A	 résztvevők	 ugyanis	 zömében	 a	 burgonya-
fesztiválról,	 annak	 fellépőiről,	 illetve	 a	 két	
település	polgármesterével	készített	interjúval	
töltötték	meg	az	újság	hasábjait.
A	résztvevőktől	csak	pozitív	visszajelzést	kap-
tunk	 mind	 a	 vendéglátás	 színvonala,	 mind	 a	
megrendezett	burgonyafesztivál	sikerével	kap-
csolatban.
Bízunk	benne,	hogy	Bicsérd	maradandó,	szép	
emlékeket	 ébreszt	 majd	 bennük,	 és	 otthon	
mesélnek	majd	 az	 általuk	 felfedezett	 bicsérdi	
értékekről,	 a	 közösség	 összetartásáról	 a	 sike-
res	fesztivál	érdekében,	a	rendezett	és	virágos	
faluképről.

VöröS CSilla

kulturális	szervező

Újságíró képzés 
Bicsérden
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